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Grosics Gyula
· Dorogon született ’26 februárjában, hol született, melyik utcában?

· A dorogi kórházban születtem. Akkor mi a 3-as utcában laktunk, amikor én születtem és pár évig ott laktunk, aztán közbejött egy majdnem szomorúan végződő esemény. Csintalan gyerek voltam, közel volt a vasút az utcánkhoz és fölkapaszkodtam egy tehervagonra. Az édesanyám keresett, hogy hol vagyok. Milyen az élet, évekkel később mesélte, hogy mintha valaki lökdöste volna, hogy menjen a vasút felé. Velem meg a vonat közben elindult, és én meg ennek a marhavagonnak a lépcsőjén álltam, és mikor meglátott, elkezdett kiabálni. No mit tesz egy gyerek ilyenkor, nem gondolkodik, hanem leugrottam, és rosszul sikerült az ugrás és a fejemtől 10 centire mentek el a kerekek. Halál merev lettem és nem mertem megmozdulni. Mindezt édesanyám pár méterről nézte végig, és nem mert odajönni, mivel olyan közel voltam a szerelvényhez. Akkor felkapott, én meg ordítottam, mint a sakál. Ő meg rohant velem a vasútállomásra, tudniillik akkor még nem volt bekerítve. Arra nagyon halványan emlékszem, hogy túlkiabált mindenkit az állomáson, hogy miért nem kerítik el a vasutat, de mindenkivel kiabált ezzel kapcsolatban, akit csak utolért. Hát ez körülbelül hároméves koromban történt, és akkor kerítették be a vasútállomást.
· Akkor szinte újraszületett. 

· Hát én többször születtem újra, mert ötévesen, arra emlékszem már határozottan, de lehet, hogy hatéves voltam, de abban az életkorban egy-két év nem számít, kimentem a strandra. Akkor még a pálya mellett fürdőmedence volt, egy ötvenméteres meg egy harmincméteres, amelyet a tisztviselők használhattak. Én ültem az ötvenméteres medence szélén, egyébként és nem tudtam úszni, és valaki hátulról viccből belelökött a vízbe. Szörnyű módon emlékszem rá, hogy minél inkább kapálóztam, annál inkább mentem beljebb és beljebb. Nem az volt a baj, hogy befelé, a medence közepe felé sodródtam, hanem az volt a baj, hogy mindig egyre mélyebbre. Na most ott ilyen háromméteres mély medence volt, és az egy szörnyű érzés volt, mert közben nyeltem a vizet és nem kaptam levegőt. Azt hiszem, hogy a jó Isten arra küldött egy idősebb férfit, aki ott úgy úszkált, mint a halak és el tudtam kapni a lábát. Borzasztóan rugdalózott, rúgta a kezemet, mert azt hitte, hogy viccelek. Emlékszem, két kézzel kapaszkodtam, de levegőt már nem kaptam. Amikor ö felért a víz felszínére, és én is kidugtam a fejem és levegőt vettem, akkor látta, hogy nem szórakoztam, nem viccből kapaszkodtam a lábába. Akkor elkapott és kihúzott a partra. Ömlött belőlem a víz, fejre állítottak és ott lefektettek, mert ott egy homokos rész volt. Az szörnyű élmény volt.
· Ennek nem maradt nyoma a későbbi életében, egy ilyen halálfélelem, vagy a víztől való iszony, vagy fel tudta dolgozni?

· Nem, de volt egy ugyanilyen ügyem két évvel ezelőtt a Balatonon. Akkor már túl voltam a három szívinfarktuson és lementem a Balatonra, mondom, pihenek egy kicsit. Imádom a Balatont, mert ahol a nyaraló van, az egy zsákutca. 
· Merrefelé van Balatonon?

· Balatonakarattyán, mindjárt az elején. Mondom, egy zsákutcában van, ahol nincs átmenő forgalom, tehát ott csend van. Én oda bezárkózom, és akkor vagyok otthon. Kimentem a partra és leültem a stégre, a lépcsőre és néztem a vizet. Tudja, mikor az ember így egyedül van meg elmélázik, akkor jönnek a gondolatok. Éltem a fiatalabb korú életemet, és egyik pillanatról a másikra jött egy óriási vihar. Én nem tudom miért, de abban a pillanatban, ahogy kitört a vihar, bementem a vízbe. Olyan nagy hullámok jöttek, hogy képtelen voltam védekezni, minél inkább a part felé akartam menni, annál inkább sodortak befelé a hullámok. A jó Isten párszor mellettem volt és megmentett, mert olyan nagy szerencsém volt, hogy a szomszédok egyik stégje felé vitt a hullámzás és véletlenül el tudtam kapni az egyik stégnek a lábát a víz alatt.
· Ebben nincs valami isteni gondviselés?

· Hát dehogynem, hát az ilyen abszolút vészes helyzetben, az utolsó pillanatban, mikor már itt is feladtam, mert ahogy mentem befelé a vízben már fuldokoltam. Hogy hogyan kerültem én oda a stég lábához, meg hogy tudtam elkapni, ez mind olyan rejtély, amit nem tudok megfejteni. Amikor végre kijöttem és néztem a vizet, akkor azt mondtam, hogy most már én biztos álmodom, vagy meghaltam és ez a túlvilág. Mondtam is magamnak, hogy 82 éves korában az ember ne legénykedjen! 

· Gyula, éljük a gyerekkorát újra! Dorogon járt általános iskolába ugye? 
· Igen, a Petőfi Sándor Általános Iskolába jártam, de akkor már a 11-es utcában laktunk. Ezután a vasúti esemény után egy hétre elköltöztünk onnan, mert édesanyám mindenhova bement és kikiabálta ezt az új változást. Az mondjuk egy nyugodtabb környezet volt. De volt nekem a 3-as utcában egy másik nagy dobásom. Egy kis ól volt a kertben tyúkokkal, malacokkal, és annak volt egy felső része, egy tetőrésze, amit édesapám telepakolt szénával, hogy majd az állatoknak jó lesz. Na én akkor fölmásztam és belebújtam a szénába és találtam ott egy doboz gyufát, s gondoltam, hogy megmelegszem, és meggyújtottam a szénát és nem tudtam lejönni. Ez is valamikor úgy négy-öt éves koromban lehetett. 
· Testvére nem volt, aki figyelt volna Önre?

· De volt, de akkor ő még egyéves volt, tehát három év korkülönbség volt közöttünk. Mi nagyon keveset játszottunk együtt, mert neki is volt egy baráti köre, akik három évvel fiatalabbak voltak, nekem meg nem volt baráti köröm. 
· Olyan magának való kisfiú volt?

· Igen, de most is. Egész életemben az voltam. 
· Szinte megéreztem valahogy, ahogy néztem a mostani arcát meg a fiatalabb kori arcát, hogy olyan nagyon magának való, de olyan mélységes ember Ön. Lépjünk tovább, az általános iskola után jött a kereskedelmi iskola.  
· Igen, de maradjunk még egy pillanatra a 3-as utcánál, mert véleményem szerint, hogy mi odaköltöztünk, az nagy szerepet játszott az én életemben, tudniillik az én édesanyám mindenáron azt akarta, hogy pap legyek. Szóval rengeteget jártunk templomba és azt szerette volna, ha belőlem pap lesz. Volt ennek persze előzménye, egy évig fekvőbeteg volt, mert agyvérzést kapott. Két dologra emlékszem, egyszer azt mondta, hogy kisfiam, mosd fel a konyhát, és én négy vödör vizet beöntöttem a konyhába, és nem tudtam mit kezdeni a vízzel.
· Amolyan férfi módra intézte el!

· Igen, no akkor kiabált édesanyám, mert kezdett bemenni a szobába, hogy menj át a szomszéd nénihez és kérd meg, hogy jöjjön át! Na így menekült meg a lakásunk az árvíztől. De volt még egy élményem, ugye megvolt a kisöcsém, de még kocsiban volt pólyás. Édesanyám egyszer azt mondta, hogy vigyázz az öcsire, elmegyek a pékségbe, hozok kenyeret, mert ő dagasztotta a kenyeret és ott sütötték meg! De úgy emlékszem rá, mintha tegnap történt volna. Az öcsi elkezdett bömbölni, mint ahogy a csecsemők szoktak, és én rászóltam, hogy ne sírjál, de csak nem hagyta abba, erre fogtam egy vánkost és rátettem a fejére. Néhány pillanat múlva édesanyám beesett a szobába, ahol mi voltunk. Később aztán elmesélte, évekkel később, amikor már megérettem, hogy valójában mi történt. Azt mondta, hogy ott volt a péknél, s mintha valaki meglökte volna, hogy azonnal menjen, és otthagyta a kenyeret és rohant haza. Nem volt messze a pékség, talán egy vagy két utcával odébb, de ha egy percet késik, akkor az öcsém megfullad. Lekapta róla a vánkost és elkezdte mondani nekem, hogy nem szabad ilyet csinálni, de hát én nem értettem ezt, mert én nem gondoltam volna, hogy a vánkos alatt nem kap levegőt. Tehát voltak ilyen csínytevéseim. Nem voltam rossz gyerek a szó negatív értelmében, hanem csintalan, ilyen izgő-mozgó voltam.
· Mint egy kisgyerek.

· De hogy miért volt ez emlékezetes számomra, hogy mi a 11-es utcába költöztünk? Erre volt a templom, itt laktunk, itt volt a pálya és itt volt az iskola. Tehát a pálya, a játék lehetősége az a lakás és az iskola között volt.
· Elcsábította a pálya az iskolától?

· Nem, én azért nem voltam lelkes tanuló, nem szerettem tanulni, de mindig jó rendű voltam. Azért annyit fölszedtem magamban, hogy bukás ne legyen belőlem. És ez nagyban hozzájárult ahhoz, hogy én a labdarúgás felé sodródtam, miközben én édesanyámmal állandóan templomba jártunk, ministráltam, merthogy  majd a kereskedelmiből átmegyek a gimnáziumba az ötödik osztályba különbözetivel és ott már mint kispap készülök majd az életre.
· Melyik gimnáziumba?

· A bencésbe. De hadd jegyezzem meg, hogy milyen megfejthetetlen dolgok történnek az ember életében. Egy vasárnap reggel ugye mindig a tízórai nagymisére jártunk olyan nyolc óra félkilenc felé mondtam édesanyámnak, hogy felülök a biciklire és csinálok egy kört. Nem tudtam, hogy minek megyek elébe, mert, mint kiderült, hogy persze hogy a pálya felé. Nem, a főbejáraton lent, a vasút fel, hanem hátul állt egy ponyvázott teherautó és ott kiderült, hogy a csapat kilenc órakor indul Ó-Komáromba bajnoki mérkőzést játszani. 
· Ekkor már 13 éves lehetett?

· Nem, 14 és fél éves voltam. Ez 1940 őszén volt, olyan szeptember hónapban, nem emlékszem pontosan. Hát mint afféle gyerek, édesapám hordott állandóan mérkőzésre, mert ő meg nagy szurkolója volt a csapatnak, NB 2-ben játszottunk. Hát én ott félretettem a kerékpáromat és tébláboltam, néztem a nagyokat. Olyan furcsa volt, hogy elmúlt kilenc óra, és még mindig nem indultak el. Kiderült, hogy az a probléma, hogy nincs kapusa a Dorognak, a csapatnak, mert mind a két kapus katona volt. Most ’40 őszén már háborús idők jártak Európában és hát a katonaságnak nagy jelentősége volt. Mind a két kapus abban a korban volt, hogy bevitték őket, és nem engedték ki aznap. 
· De ennek köszönhette, hogy beugrott kapusnak.

· Én a jó Istennek köszönhetem, mert biztos ő intézte. Na most az első számú kapust Papnak hívták, Fluger Dezső már fönt ültek a teherautón, az edző pedig, most nem emlékszem pontosan, Mézer Pista bácsi vagy a Bárdos Sanyi bácsi volt az edző, kettő közül valamelyik, és hát a Fluger Dezső lekiabált az autóról, hogy: Mester, hátha nincs pap, akkor jó lesz a ministráns is, induljunk már el! Na most én sokat tartózkodtam a pályán délutánonként, és úgy nagyjából tudták, mert beálltam a kapu mögé és ott labdát szedtem.
· Hogy milyen ügyes volt.

· Hát lehet, nem tudom, és az edző odajött hozzám és azt mondta, hogy kisfiam, nincs kedved eljönni Komáromba? Hát, mondom: edző bácsi, nem tudom, mert nekem templomba kell mennem. Ne törődj vele, majd én elintézem. Fölszálltam, szóltam az egyik gyereknek, hogy a kerékpáromat vigye haza, adja be, és mondja meg otthon, hogy elvittek Komáromba. Na most nálunk nagyon szigorú házirend volt, szóval elmenni hazulról csak úgy lehetett, ha engedélyt kértem, és meg kellett mondani, hogy hova megyek, és megmondták, hogy mikorra kell hazajönni. Tehát ez egy kőkemény dolog volt, és én úgy mentem el Komáromba, hogy azt sem tudták, hogy élek-e vagy halok. Végül is leszálltunk a teherautóról, és átkarolta az edző a vállamat és azt mondta, hogy: kisfiam, ma te fogsz védeni a csapatban. Én úgy emlékszem, hogy nem kaptam levegőt, a vér leszállt a fejemből és egyszerűen nem értettem, hogy hogy kerülök én oda abba a helyzetbe. Arra még emlékszem, hogy azt mondta, hogy: idefigyelj, az én felelősségemre fogsz védeni. Ne törődjél vele, ha gólt kapsz, nem számít. Szóval próbált megnyugtatni, mert látta, hogy én ájulás előtt állok. 
· Végül is 2:1 lett, ha jól tudom.

· Igen. A Pap, az első számú kapus az olyan 190 cm lehetett, egy ilyen erős testalkatú férfi és a szerelés az övé volt, én meg lehettem ilyen 178 cm talán akkor már, és egy vékony gyerek. Komolyan mondom, ha láttam volna magam…
· De a lelkesedés az megvolt!
· Hát az persze! Másnap már nem is emlékeztem. Az öltözőbe, ahogy bementünk, a mérkőzés végéig semmire, mert hát olyan extázisba kerültem.

· De azt lehet mondani, hogy ott jegyezte el magát a labdarúgással.

· Hát persze, mert nekem eszembe sem volt.
· Hogy focista legyen?

· Igen, mert bennem élt az a szándék, az édesanyám miatt, hogy én pap leszek. 

· És ilyen véletlennek köszönhette, hogy akkor régen arra járt és…

· Teljesen.

· Hát ezért mondom, hogy olyan sorsszerű az életünk. Az Ön életébe nagyon belejátszott a történelem, a háború. 1944. november végén leventeként elviszik, és ahogy olvastam a könyvben, egészen Salzburgig eljutott.

· Ennek is van egy története, méghozzá számomra egy nagyon szerencsés kimenetelű esemény. Ugye minket akkor, voltunk vagy 120-an, a komáromi várba vittek. Ott volt a gyűjtő, és hát tébláboltunk ott az udvaron, és akkor jött egy század katonaruhában, ilyen csizmás társaság. Az később kiderült, hogy utász alakulat volt, és ezek szöktek a frontról hamis papírokkal, és eljutottak egész Komáromig. Csak Komáromban olyan erős volt már az ellenőrzés, hiszen ez egy begyűjtő hely volt, hogy lebuktak, és akkor behozták őket a várba. Az egyik karpaszományos őrmester odajött hozzám, és azt mondta nekem, hogy na, nem ismersz meg? 

· És ki volt az?

· A csillaghegyi labdarúgócsapat kapusa, aki ellen én egyszer vagy kétszer játszottam, és megismert. Hát elkezdtünk beszélgetni, hogy hogyan kerültem ide, ő nem mesélt magáról, csak annyit mondott, hogy ő ennek az utász zászlóaljnak az szakaszparancsnoka, és hát beterelték őket a várba és valószínűleg kiviszik őket a frontra. Azt mondja: és te, én tegnap vagy tegnapelőtt jöttem, idehoztak minket, 120 leventét Dorogról. Mi nem tudjuk, hogy mi lesz velünk, mert senki nem közölte, hogy mit akarnak velünk csinálni, és akkor azt mondta, hogy én elintézem, hogy te velünk gyere. Hát egy frontot kiszolgált társaság, ugye mindenki katona volt abban a társaságban, dörzsöltek voltak és ki voltak már okosítva, hogy hogy kell elkerülni a bajt, az életveszélyes szituációkat, és én beálltam oda hozzájuk. Én már ott úgy szerepeltem, mint ennek a zászlóaljnak a közlegénye. Másnap vagy harmadnapra fölraktak minket egy vonatra, vagonba és elindultunk. Annyit tudott a társaság erről, hogy Németország felé megyünk. Ausztriában, Salzburgban megállt a vonat, és azt mondták, hogy itt most várni kell, lehet, hogy több napon keresztül, mert ezt a zászlóaljat valahová be akarják osztani. Egy olyan frontra osztották be ezt a társaságot. Hogy milyen dörzsölt társaság volt, egy századosra emlékszem, akinek a karja le volt vágva innentől, hadisérülése volt, és elvesztette majdnem az egész fél karját. Az volt a századparancsnok. Hogy milyen dörzsölt volt ez a társaság, elindultunk gyalog. Megvolt a parancs, hogy hova kell menni, mi nem arra mentünk, amerre a front volt, hanem ellenkező irányba. 
· Gondolom, minél messzebb a fronttól.

· Több mint ezer kilométert gyalogoltunk. Egészen addig, amíg az amerikaiak fogságába nem kerültünk. Arra emlékszem, hogy egy domboldalon ültünk, a zászlóalj és néztük a semmit meg beszélgettünk. Egyszer csak lent, úgy 500 méterre a völgy alján volt egy út, és elkezdtek jönni, katonák voltak, én nem tudtam, hogy ezek kicsodák voltak, a katonai ruhákat meg egyebeket, és fölkiabált valaki, hogy itt vannak az amerikaiak. Akkor följött egy amerikai szakasz a dombra, persze ezek már, mint említettem, dörzsölt katonák voltak és a fegyvereket eldobálták, hogy nehogy véletlenül meglássák. Mindenki föltette a kezét és valaki elkezdett velük angolul beszélni, és ők meg valamit mondtak. Összegyűjtöttek bennünket és levittek az útra, majd rendezett sorokban elvittek bennünket. Talán tíz kilométert gyalogoltunk, és egy fogolytáborban kötöttünk ki, de elkülönítettek bennünket a németektől. 
· Még az volt a szerencse.

· Igen. Ez egy teljesen nyílt, füves tér volt. Ilyen meglehetősen magasra nőtt fű volt a területen, erre azért emlékszem, mert másnap vagy harmadnap már letéptük a füvet és azt főztük meg és azt ettük. Mert hát az amerikaiak naponta minimális mennyiségű ételt adtak, de az is 30 gr volt talán. Hát ott nem volt semmi dolgunk. Egyszer figyelek fel és egy dorogi fiú jött és nézgelődött és rákiabáltam. Jól ismertük egymást, mert egy utcában laktunk, ők is a 11-es utcában csak tőlünk pár házal arrébb. Mondom neki, hogy: te gyere át ide, ez egy jó hely, ezek kiszolgált katonák itt nincs veszély, ezek tudják, hogy mit kell csinálni. De hát akkor már több mint ezer kilométert gyalogoltunk, és ott maradt, nem is ment vissza. Elkezdtünk beszélgetni, szökjünk meg. Arra emlékszem, hogy egy ilyen domboldal volt ennek a völgynek a végében, ahova mi kerültünk, mint foglyok. Hát merre menjünk, arra nem mehetünk, mert tele van katonával, arra sem mehetünk, mert arra a németek vannak, csak erre mehetünk föl a dombon. Nahát én úgy emlékszem, mintha most történt volna. Volt egy hátizsákom meg egy csajkám és beletettem egy ilyen villa-kanál étkezőt és bekötöttem, mert a csajkának volt egy zsákja, abba bekötöztem a villát meg a kanalat betettem a csajkába. Fölkötöttem ezt a kis csomagot a hátizsák külső oldalára. Hajnalban elindultunk, hát ugye nagy csendben, nehogy valaki is meghallja, nehogy még a fű is fölzavarja az alvó tábort, na mit tesz Isten, majdnem fölértünk már a tetőre, leszakadt a csajkám. Képzelje el, hát mint a terem vége, olyan messze volt a völgy, és ez a csajka ment lefelé mindig nagyobb sebességgel, és úgy csörgött a kés meg a kanál a csajkában, mintha valami kolompot vertek volna. 

· És elkapták.

· Nem, mert elkezdtünk futni, mint az őrültek. Mentünk vagy két-három kilométert, kik jönnek szembe velünk? Egy amerikai őrjárat. Még arra is emlékszem, hogy két fehér és két fekete volt, és megállítottak bennünket. Angol nyelven elkezdtek ott beszélni velünk, nyílván azt kérdezték, hogy honnan jövünk. Mivel mi nem értettünk angolul, csak azt tudtuk mondani, hogy hungri, hungri, ami nem Magyarországot jelenti, hanem azt, hogy éhes vagyok. Olyan dühösek lettek, megfordították a barátomat meg engem és úgy fenéken rúgtak, hogy az nem igaz. Na aztán lekezdtünk futni, mert féltünk nagyon, hogy utánunk lőnek, de nem, hanem hagytak elmenni bennünket. Mentünk még vagy öt vagy hat kilométert, és egy lakott területre, egy mezőgazdasággal foglalkozó településre futottunk, és akkor azt beszéltük meg, hogy itt nem állunk meg, hanem menjünk tovább. S ahogy mentünk, az út bevezetett egy erdőbe, és a jobb oldalon egy csomó ilyen földbevájt nagy kunyhó volt, és emberek éltek benne. 
· Ez egy tábor volt?

· Ez egy Magyarországról kitelepített svábok társaság volt, akiket később elvittek különböző helyekre Németországba. Ugye mi elég hangosan beszéltünk a barátommal magyarul, és az egyik ilyen kunyhónál állt egy idősebb hölgy, hallotta, hogy mi beszélgetünk, és mondta, hogy: Halló, maguk magyarok? 
· Gondolom, ez olyan szívmelengető volt!

· Igen. Megdöbbentő, hogy Németországban vagyunk vagy Ausztriában, de Németországban voltunk már akkor, és magyarul szóltak ránk. Megálltunk és elkezdtünk beszélgetni. A néni akkor megkérdezte, hogy hova mennek, mi meg válaszoltunk, hogy minél messzebb a frontról. Meséltük, hogy most szöktünk meg a fogolytáborból meg, hogy hogy kerültünk mi oda. Azt mondja a hölgy: jöjjenek be, itt van hely a kunyhóba, egy néhány napot töltsenek el, pihenjék ki magukat! Ott ragadtunk. Hát ez már mikor lehetett, június elején és hát nem csináltunk semmit. Volt az erdőben egy viszonylag nagy szabad terület, és én odajártam mindig felhőket nézni, hogy merre mennek, ellenkező irányba vagy hazafelé. Órákat töltöttem így el és futottak rajtam keresztül a gondolatok, hogy hol fogok én még egyszer labdába rúgni? 
· És hogy kerültek vissza?

· Eltelt egy hóna és július közepén valamikor azt mondja nekem ez a srác: Te nem mennénk haza? Beszélgettünk, hogy merre van Magyarország és hogy merre kellene menni. Akkor magyarázták ezek a az emberek az erdőben, hogy merre kell menni. Aztán másnap vagy harmadnap összepakoltunk és megköszöntük a szíves vendéglátást és irány haza. Na most arra emlékszem, hogy a német-osztrák határon, a másik oldalon az angolok voltak, ott járőröztek, ezen az oldalon pedig az amerikaiak voltak, tehát könnyen beleeshettünk volna egy ilyen járőr karjaiba. Felmentünk egy dombtetőre és onnan le, és a másik oldalon már Ausztria volt. Fogalmunk nem volt, hogy merre járunk. Végül is Salzburgba érkeztünk és anélkül, hogy megkérdeztünk volna bárkit, mentünk egy darabig és ott volt az állomás. Állt egy szerelvény bent az állomáson és a vasutastól megkérdeztük, hogy merre megy a vonat és erre ő azt mondta, hogy Bécsbe. Hú, az nekünk nagyon jó volt! Fölszálltunk a vasúti szerelvényre és egy pár óra múlva elindult a vonat és Bécsig meg sem állt. Ott kiszálltunk, s most képzelje el, két gyerek, mit kevereghetett. Tanácstalanok voltunk és azt sem tudtuk, hogy merre kell mennünk. Bementünk az állomásra, a legjobb állomásra, mert Bécsben három állomás van. Mi a keleti állomásra mentünk be, ahonnan Magyarország felé mentek ilyen helyi vonatok. Nem emlékszem már, hogy milyen nevű községbe érkeztünk meg, azt tudom, hogy az volt ott a végállomás és nem is tudtunk volna tovább menni. Ahol leszálltunk ott volt a határ egy kilométerre. Nekiindultunk, de annyi eszünk volt, hogy nem nyílt terepen mentünk, hanem mélyedésekben és sűrű erdőkben osontunk. Nagyon rossz híreket hallottunk még az osztrák határon, hogy mennyi menekült akar kijönni meg visszamenni. Rengeteg ilyen menekültet agyonlőttek az oroszok, mert azok sűrű őrjáratot tartottak a határon. Mi láttunk is ilyen őrjáratot tőlünk száz méterre, olyan szerencsénk volt, hogy ilyen sűrű, bozótos területen voltunk és be tudtunk bújni a bokrok alá és nem láttak bennünket. A lényeg az, hogy átértünk és Sopron óba érkeztünk. Na ott már mindenki beszélt magyarul. 
· Gyula, onnan hogyan jutott vissza Dorogra?

· Na hát ezt érdeklődtük meg, hogy hol van a vasútállomás és melyik vonat megy Pest felé? Valaki besúghatott bennünket, mert tíz perc múlva vagy még annyi idő sem telt, jött egy magyar őrjárat és közölték, hogy azonnal menjünk velük. Bevittek bennünket egy gyűjtőtáborba, ahol mindenkit lekádereztek. Órákig voltunk bezárva százan egy tízszemélyes szobában és ki hogy került sorra. Azt tudom, hogy ez a másik dorogi fiú sokkal előbb sorra került mint én. Vele már csak Dorogon találkoztam. Én is sorra kerültem, bementem és kezdtek kérdezősködni, hogy hol voltunk, merre jártunk és hogy mik voltunk, Én elmondtam, hogy én leventeként vittek el és bekerültem egy frontról Komáromba érkező zászlóaljba és azokkal mentem ki Németországba, fogságba estünk, tehát elmondtam, ahogy volt. Ott felírták a nevemet a lakáscímemet szóval mindent. Érdekes volt, mert mindenkit lekárdereztek. Én is amikor megmondtam, hogy dorogi vagyok, onnan felhívták Dorogot, a pártbizottságot, hogy ismernek-e, meg hogy ki vagyok, meg mi vagyok? Ott persze ismertek, mert akkor már évek óta játszottam Dorog első csapatában. 
· Tehát igazolták, de ennek később nem lett következménye?

· Amikor hazaértem augusztus 19-én, másnap volt 20-ai ünnep és én bementem a rendőrőrsre, ott a 10-es utca végén volt egy rendőrlaktanya, bementem jelentkezni. Ó, hát már vártuk magát – mondták -, ott van egy söprű és söpörje össze az udvaron a szemetet, ez volt reggel kilenckor. Fogtam a söprűt, hát én még életemben nem söpörtem, így azt sem tudtam, hogy melyik végével kell seperni és elkezdtem tologatni a szemetet. Hát jöttek, mert az utcára nyílt a kert és ott ilyen átlátszó kerítés volt, néztek is engem és mondták, hogy: „Gyula, hát maga mit csinál?” Mondtam nekik, hogy bérmunkát. Két vagy három órán keresztül söpörgettem és akkor jött ki az egyik rendőr és azt mondta, hogy mehet haza. Közben ők is jelentették, hogy én bejelentkeztem a pártbizottságba és utasították őket, hogy zavarjanak már engem haza. Délután kimentem a pályára, mert meccs volt és én akkor voltam először tömegben november végétől. Az hogy én kikerültem Németországba, az közismert volt, azt mindenki tudta Dorogon. Akkor bementem az öltözőbe és akkor mondta az edző, hogy „Gyula, hát ez edzés nélkül nem mehet beszállni a csapatba” Jöjjön ki kedden edzésre, kezdje el a munkát és akkor majd meglátjuk, hogy mikor tud kezdeni. A Tatabánya ellen játszottunk méghozzá egy nagyon komoly tétmérkőzést, mert arról volt szó, hogy a Dorog és a tatabánya, tehát a két bányászcsapat játsszon osztályozó mérkőzést és a győztes, tehát oda-vissza bekerül az MB 1-be, hogy legyen a mezőnyben egy bányászcsapat. Én a mérkőzést a tribünről néztem végig és nyert a csapat 4:0-ra, a Dorog. Nagyon jól játszottak. A következő hétvégén volt a visszavágó Tatabányán. Én egész héten mentem és keményen dolgoztam. Akkor végre mondta ez edző, hogy „Gyula, egy hét edzés után be lehet állni!” Elvittek engem is Tatabányára. A pálya még nem azon a helyen volt, ahol később megépült egy komoly stadion, hanem vissza egy kicsit a 6-os telep felé, lent a völgyben, de az salakos pálya volt. Nem emlékszem pontosan, 2:1-ra vagy 3:2-ra kaptunk ki, de végül is Dorog került be az MB-1-be és attól kezdve.
· Ugye 45 nyarán lett MB-1-es?

· Igen. Akkor még ilyen hadibajnokság volt, kétcsoportos és az volt a tét, hogy be lehetett kerülni az első tízbe, mert a tizenkettedik helytől kezdve már MB-2-esnek számított. 

· Akkor figyelt fel Önre Sebes Gusztáv?
· Akkor én már túl voltam ezen, mert 43-ban már a Vasashoz hívtak. Csak a Dorog olyan sok pénzt kért értem egy tizennégy vagy tizenhat éves gyerekért, hogy ez meghiúsult. A Dorogból, még a háború előtti játékom miatt kezdtem ismert lenni a szakmában. Megnyertük ebben a tízben a bajnokságot és a következő szezonban már bekerültünk a végleges tizennyolcas MB-1-es bajnokságba. Azért csak tizennyolc, mert kétszer tízes volt az osztályozó bajnokság, de a két utolsó ebből a csoportból is, meg a másikban is, mert két tízes csoport volt, tehát három csapat játszott oda-vissza osztályozó mérkőzéseket és ebből a hatból kettő került vissza az MB-1-be. Onnan már egyenes út vezetett a válogatottba. 
· Először ugye a MATEOSZ és utána meg a Honvéd jött?

· Az sem véletlen, ugyanis két dolog volt, amiért én a Honvédba kerültem: az egyik, ami számomra a meghatározóbb, hogy 49 tavaszán tizennyolc játékos közül én is disszidálni akartam s két nappal az indulás előtt lebuktunk. A csapatból mindenki tudta, hogy nem szabad a találkozó helyére menni csak én nem, pedig abban a csapatban a MATEOSZ-ban volt még egy játékos, akivel ketten mentünk volna, de ő délelőtt már megtudta, hogy nem szabad, de sem az edzésen, sem utána nem szólt.
· Vajon miért nem?

· Nem tudom. Én megkérdeztem tőle, nem azonnal, mert arra nem volt lehetőség, hanem egy kicsit később, hogy miért csinálta, nem tudta megmagyarázni. 

· Mindenesetre lebukott.

· Igen, hát én egyedül mentem el a találkozó helyre, a Pipa utca és a Tolbuchin körút sarkára, ahol este hétkor kellett várni a kocsit, mert a város öt pontján volt találkozó. Ácsorogtam egy aktatáskával, amiből kilógott a futballcipőm. Arra emlékszem, hogy az utca közepén egy kocsma volt, mert ugye sétáltam, nem álltam egy helyben a Pipa utcában. Ez a Ferenc József híd, a Szabadság híd melletti Vásárcsarnok utáni első utca volt. Egy idő után kezdtem ideges lenni, mert elmúlt hét óra és nem jött senki. Én láttam, hogy bejött az utcába egy autó, egy amerikai dzsip kocsi, és azt is láttam, hogy két civil ruhás férfi szállt ki belőle. A gyanú nem merült fel bennem, hogy ez a két ember tulajdonképpen értem jött. Még hagytak ott egy kicsit sétálni és mentem a sarok felé és akkor hátulról megveregették a vállamat és megszólítottak a nevemen. Hogy hogy reagál az ember ilyen váratlan dolgokra! Olyan jóleső érzés fogott el, hogy te jó Isten, sötét van, este van és tudják, hogy ki vagyok és megismertek. Megszólalt az egyik pasi, hogy „Hova-hova, látjuk, utazni akar?, hát a táska nálam volt. Az a pillanat, amikor az ember agyában leesik az tízfillér, amikor ezt kérdezte, hogy hova-hova, akkor eszembe jutott, hogy itt csak egy lehetőség van, ha azt mondom, hogy várom a barátomat, aki megígérte, hogy levisz Dorogra a szüleimhez. Akkor úgy néztek rám és mondták, hogy innen sem vonat, sem autóbusz, sem hajó, semmi nem megy Dorogra. És ilyenkor az ember már mint a vízfolyás, mondtam, hogy egy barátom, aki Esztergomba megy, megígérte, hogy eljön értem és letesz Dorogon és ő majd továbbmegy. Hát nagyon barátságosak voltak és bizony belezuhantam ebbe. 
· Hát az ilyen embereknek volt stílusa, az biztos, a cél érdekében még kedvesek is lehettek.

· Ők azt mondták, hogy: „Tudja mit, mi is arra megyünk. Szálljon be, jöjjön, elvisszük! Én beültem és az egyik oldalról és a másik oldalról beültek, és akkor olyan rossz érzésem támadt. Akkor már sejtettem, hogy valami közbejött. Ugye nem volt senki a találkozóhelyen, jön ez a kocsi és csinálják ezt a cirkuszt. 
· Amikor ez élesben megy az emberrel, akkor nem is kapcsol rögtön.

· Igen. Mentünk a Bajcsy-Zsilinszky úton és az Andrássy út akkor Sztálin út volt és befordult a kocsi. Én akkor spontán hirtelen megszólaltam, hogy nem arra kell menni, hanem egyenesen. Még az egyik pasi, aki mellettem ült, ráütött a sofőr hátára és mondta, hogy: „Nem tudod, hogy merre kell menni?” Erre azt mondta a gépkocsi vezetője: „Na nem baj, majd a körútnál elfordulunk balra.” Mentünk a körút felé és átmentünk rajta egyenesen tovább és nem fordult balra, mondom: „Most megint balra kellett volna fordulni.” Erre már nem reagáltak. Mentünk még 100 méter és ott volt az Andrássy út 60., befordultak a mellékutcába, mert az épületnek azon az oldalán volt egy gépkocsi beálló az épületben, amit én már azóta hússzor megnéztem, ott semmiféle kocsi beálló nincs, mert az egész épületet átalakították. Kinyílt a nagykapu, akkor már tudtam, hogy vége. Akkor már nagy híre volt az ÁVH-nak, meg az Andrássy út 60-nak. 
· Hát hogyne, 47-ben!

· Igen, de akkor még nem ÁVH volt, tehát nem Államvédelmi Hivatal, hanem ÁVO, Államvédelmi Osztály. 

· Annak is rosszul cseng a neve.

· Attól a pillanattól kezdve, én tudnám mondani, hogy miket mondtak, de nem mondom. A legaljasabb, a leggyalázatosabb nyelvezettel beszéltek velem, durván és fenyegetően. Nem ütöttek meg egész idő alatt csak úgy fenyegettek, mintha ütöttek volna.
· Elég az is.

· Hát igen. És akkor fölvittek az első emeletre egy kihallgató szobába. Egy íróasztal volt benne, meg előtte egy szék és más semmi nem volt a szobában. Arra emlékszem, hogy olyan gyanús volt, hogy az ajtó úgy kívül-belül le volt szigetelve. Párnás ajtó volt, hogy ne lehessen kihallani semmit. Kinyitották az ajtót és ez a két pribék hátulról meglökött. Olyan lendülettel mentem egészen az íróasztalig, hogy ráültem a székre. Egy százados ült a másik oldalon és azt mondta, hogy: „Hogy képzeled, te szemét, te le mersz ülni az íróasztalhoz? Majd akkor, ha engedélyt adok rá. Mars ki!” Kizavart és jött velem a két pribék és becsukták az ajtót, kinyitották és megint belöktek, de akkor már úgy lavíroztam, hogy nehogy véletlenül a székre üljek. Akkor mondta, hogy: „Üljön le!”, leültem. Ez olyan 1/2 8 körül lehetett és olyan 10 után mondta a pasi, a kihallgató tiszt, hogy vigyék le, merthogy az volt az első aktus, hogy két nyomtatványt tolt elé. Az egyik nyomtatványban az szerepelt, hogy mindarról, ami ott elhangzik vagy megtörténik, soha senkinek, még a családomnak sem beszélhetek, ellenkező esetben súlyos következményei lesznek a dolognak. Hát aláírtam! Veszem a másik lapot, na az volt az izgalmas. Az volt a beszervező cédula. Na, mondtam: „Ez nem az én üzletem, ezt nem írom alá!” Gondolom, hogy a pasi nem volt ahhoz hozzászokva, hogy így visszatolják neki a cédulát. Én el tudom képzelni, hogyha bevittek oda egy embert, akkor már a kapualjban el kezdték verni. Mint ahogy engem is fenyegettek, de nem nyúltak hozzám. Bent a vallató szobában pedig, hát az kegyetlen volt. A két pribék ugyanis mögöttem állt, tehát azok nem mentek ki. Úgy 10 óra felé azt mondja nekem a százados, hogy: „Álljon a falhoz!” Nem volt nehéz rájönni, hogy hová kell állni, mert a két pribék megfogott és odavitt az íróasztalt tekintve a baloldali falhoz, és a fal közepén körülbelül vigyázzállásban, úgy, hogy a cipőm orra és az orrom is érintette a falat. Azt mondták, hogy: „Ha megmozdulsz, szétverjük a fejed és a fal fogja visszaadni a többit!” Én addig nem néztem a falat, mert mit néztem volna addig, de bekapcsoltak mögöttem két reflektort és akkor láttam, hogy a fal csillámporral van beszórva és millió szikra ment a szemembe. Behunytam a szemem és el kezdtem inogni és eszembe jutott, hogyha mozgok, akkor megvernek. Én azt sem tudom, hogy meddig álltam ott. Egyszer csak hallottam azt a hangot, hogy: „Forduljon meg!”, és akkor mozdulatlanul álltam tovább, hát mert az volt bennem, hogy ez biztos átverés. Kiprovokálják, hogy mozduljak meg és akkor kapom a verést. „Nyugodtan forduljon meg!” – mondta a százados és akkor ilyen araszolva megfordultam, mert féltem, hogy kapom az ütést. Nem kaptam és a két pribék ott állt mozdulatlanul. Oda kellett menni az asztalhoz, leülni megint és azt mondja nekem a százados, hogy: „Most sem tud még nekem semmit mondani?” „Nem.”, tudniillik én azt mondtam, hogy én nem disszidálni akarok, hanem én Dorogra akartam lemenni a szüleimet meglátogatni, én ebben maradtam. Én kitartottam emellett, hogy dehogy is akarok én disszidálni, hiszen azt sem tudom, hogy kik akarnak disszidálni, persze tudtam én. Hetekkel vagy hónapokkal később kiderült, hogy akkor már három játékos volt két szobával odébb bent a 60-ban, akiket a Dél-Budai internálótáborba vittek. Ott van ez a tábor, ahol megyünk Balaton felé, és jobb oldalon van egy laktanya, ez akkor egy begyűjtő tábor volt.
· Az a Petőfi Laktanya.

· Igen. Itt gyűjtötték be az internáltakat, és innen irányították el ide-oda az embereket.  Mert hát volt Recsk és még két-három vidéki tábor, amelyek sokkal kegyetlenebbek voltak, mint az a laktanya. Úgyhogy három társam, két szobával odébb bent volt, és őket aznap este kivitték a Dél-Budai internálótáborba, de nem kerültek sehova, mert pár nap múlva elengedték őket. Na tehát, miután én nem mondtam semmit, mert kérdezték, hogy kik voltak, hányan voltak, mit akartak? Én mindig azt mondtam, hogy én nem tudom és én nem is akarok semmit. 
· És elengedték végül?

· Nem, levittek a pincébe és egy keskeny zárkába bezártak. Ott nem lehetett fészkelődni. A végében volt keresztben egy deszkalap beépítve a két falba. Én nem tudtam, hogy az is egy beugratós dolog, mert hát, amikor belöktek, én szépen ráültem a padkára és a háttal a falnak dőltem, hát elálmosodtam este ½ 11 felé. Ahogy behunytam a szemem, abban a pillanatban dörömbölés az ajtón, kinyitották ezt a leső-ablakot és beordítottak, hogy: „Azonnal álljon fel! Ide nincs bejelentve, ez nem szálloda.”. Akkor én felálltam és ott álltam. Miután nem hallottam zörejt, megint leültem és megint elkezdtem szunyókálni, erre megint rám dörömböltek és ordítottak mint a sakál. Ez így ment egész éjszaka. Hát nem lehetett állni egy ilyen szűk helyiségben. Akkor reggel belöktek egy ilyen fekete levet, nem ismertem fel, hogy az kávé lenne. Hát valami olyasmi volt a csajkában, tehát egy kis kávét meg egy szelet kenyeret löktek be. Hát nem ettem már régóta. Fölvittek megint a vallató szobába a századoshoz és kezdődött elölről a cirkusz. Délig tartott az egész, és megint levittek ugyanabba a fülkébe.
· És mindez meddig tartott?

· Estig. Aztán három óra felé jöttek megint, de akkor leültem és elszunyókáltam, de akkor már nem szóltak, ezt csak éjszaka csinálták. Három órakor megint fölvittek a századoshoz, és azzal kezdte, hogy kihúzott egy fiókot és kivett egy cédulát, s azt mondta, hogy ez a kilépő cédulája és letette maga mellé. 
· A beszervezésével próbálkoztak?

· Nem, azzal már nem próbálkoztak többet, tudták, hogy úgysem vállalom. Mondtam is, hogyha itt keresztre feszítenek, én ezt a cédulát akkor sem írom alá. Ugyanezt megjátszották 55-ben vagy 56-ban, de akkor már volt némi rutinom. Akkor még ott faggatott meg kérdezett, és elment olyan fél hat felé, és mondta, hogy: „Itt van a cédulája , de ne felejtse el, hogy ennek az ügynek még lesz folytatása! Ne élje bele magát, hogy ezzel a cédulával vége van ennek az egésznek!” Na kikaptam a kezéből a cédulát, én akkor albérletben laktam Budapesten egy horthysta hadbíró ezredes özvegyénél Zuglóban. Mentem haza, és kint állt a házmester, összecsapta a kezét, és mondta: „Te jó Isten, hát maga él?” Azt történt ugyanis, hogy amíg én bent voltam, kijöttek az albérleti lakásba, és szétszórták az egész lakást. Én ilyet még életemben nem láttam, az volt az első házkutatásom, amit átéltem. Valami elképesztően szörnyű volt, minden kiszórva a földre kupacba, de be volt zárva az ajtó. Én a kulcsot meg mindent, ami a lakáshoz tartozott, otthagytam. Kopogtam és jött a házinéni, kinyitotta ezt a kis beszélőablakot, meglátott és elájult. Most mit csináljak? Nyúlkáltam be és elértem a kulcsot, kinyitottam az ajtót és bementem. Akkor már kezdett éledezni, és azt mondta nekem: „Látja mit csinált maga?” – mondom - „Ezt nem én csináltam, hanem az ÁVH.” Nem veszekedett csak olyan szemrehányóan. Hát így végződött.
· Én a MATEOSZ-ban dolgoztam, és én könyveltem az egyesület személyi dolgait, és eltelt egy hét vagy másfél hét, és jött a vezérigazgató, az elnök titkára, és mondta, hogy menjek. Nem mondta meg, hogy mi van, fölmentem, nagyon szerettem az elnököt, ő is engem. Intett a fejével, hogy vigyázzak, mert bent ülnek már a tárgyalóban hárman, két ÁVH-s tiszt egyenruhában és Sebes Gusztáv, aki a magyar sport nagyfőnöke volt. Ő volt az egyetlen sportvezető, akinek K-vonala volt a Rákosihoz, ő politikai alapon. Leültettek, megint kérdezi az egyik tiszt, hogy: „Na, nincs semmi mondanivalója?” – mondom: „Nincs, de ha kíváncsiak mindarra, amit eddig elmondtam, akkor újra elmondom, nem.” Akkor a Sebes Gusztáv közölte, hogy az OTSB elnöksége ennek az ügynek a kapcsán egy évre eltilt a játéktól, de két évre felfüggeszti, továbbá egy évre eltiltanak a válogatottban való szerepléstől, de ezt le kell tölteni. Úgyhogy 47 májusától 50 májusáig nem játszottam a válogatottban, s akkor májusban úgy kerültem vissza a válogatottba, hogy a csapat Varsóban játszott, és akkor kerültem vissza. Attól kezdve, egy nagy kihagyással, mert 54. november végén a Honvéd a Vasas ellen játszott a Népligetben, és a mérkőzés megkezdése előtt húsz perccel Kalmár Jenő bácsi, a Honvéd edzője félrehívott és azt mondta, hogy: „Gyula, öltözzön vissza, mert maga nem játszhat!” Mondom: „Jenő bácsi, viccel?”, „Nem, nem viccelek, most kaptam az utasítást.” Hát sokszor kerültem kellemetlen helyzetekbe, de ennyire rosszul, mint abban a pillanatban, nem éreztem magam soha, nem tudtam megmondani, hogy miért. Azt megmondta, hogy kitől kapta az utasítást. Felöltöztem és eljöttem a pályáról. Halálos csend vett körül, senki nem szólt hozzám hetekig, mint egy ember, akit felhúztak a levegőbe és véletlenül otthagyták. 1954 karácsonya és szilvesztere között telefont kaptam a Honvédelmi Minisztériumból, a Politikai Főcsoport főnöke, aki a miniszter első helyettese volt, üzente a titkárság vezetőjén keresztül, hogy attól a pillanattól kezdve házi fogságba helyeztek. Elseje után, harmadikán vagy negyedikén felhívtak a tiszti házból, oda voltunk helyezve állományba, a főnökünket, egy ezredest, Piszker ezerdes vezette a tiszti házat. Ő volt a parancsnok, kapcsolják nekem az ezredest, és azt mondja nekem, hogy: „Gyula, holnap nyolcra jöjjön ide!” Még akkor a belvárosban volt a tiszti ház, s kezdtem kérdezni, hogy miért, „majd megtudja.” Másnap egyenruhában, antantszíjjal, akkor volt másodszor rajtam az egyenruha, és bementem nyolcra a tiszti házba. Leültettek a titkárságon, és vagy nyolc perc múlva mondták, hogy menjek be. Behívott az ezredes, és közölte, hogy kilencre a Honvédelmi Minisztériumba megyünk. Mit mondjak, katonaságnál nem illik kérdezni, ott csak felelni lehet, úgyhogy én sem kérdeztem meg, hogy minek megyünk, gondoltam, majd csak kiderül. Akkor bementünk a kocsijával, és felmentünk az első emeletre a Nógrádi Sándor altábornagy szobájába, aki akkor a Politikai Főcsoport főnöke volt, miniszterelnök-helyettes, nekem voltak afférjaim, nem vele, hanem általa. Azelőtt én háromszor vagy négyszer be voltam hozzá rendelve magánkihallgatásra, mert voltak hülye dolgaim, nem jegyeztem békekölcsönt, mert parancsra ment az egész, hogy mennyit kell jegyezni. Na, tehát leültetett és közölte, hogy az Államvédelmi Hatóság hazaárulás, kémkedés címen eljárást folytat ellenem, most kellene magával közöljem, hogy lent várja a hatóság és viszi be a Jászai Mari térre, mert akkor már nem az Andrássy úton volt, hanem a Fehérházban. Hú, ez már kezdett akkor izgalmassá válni! Hogy milyen szerencsém volt több esetben ilyen helyzetben, hogy a jó Isten hogy irányította, majd folytatta, hogy: „de én közöltem az Államvédelmi Hatósággal, hogy magát csak abban az esetben vihetik el, ha tárgyi bizonyítékokat tesznek le nekem, ide az asztalomra.! Ettől függetlenül, tehát nem vittek be, de minden héten hétfőn a déli órákban otthon kell tartózkodjak, felöltözve, mert visznek be kihallgatásokra. Ez így ment egészen december 20-ig, jöttek értem és akkor egy-két alkalommal nem a Jászai Mari térre vittek, hanem a Belügyminisztériumba, meg egyszer a Katonapolitikai Osztályra, ami a Bartók Béla úton van, és hát újólag közölte a Nógrádi, hogy lehetőleg ne látogassam a mérkőzéseket. Edzéseken nem vehettem részt, mérkőzésekre nem járhattam ki, szóval kegyetlen dolog volt.
· Magyarul teljesen eltiltották, és ez 56-ig tartott. 

· Igen, 1956. szeptember végéig. Volt ezalatt az idő alatt több mint harminc válogatott mérkőzés, mert ez kétéves időszak volt. Ebből én mind kiestem, és ezalatt az idő alatt nyolc kapus védett a válogatott csapatban. Én a tájára nem kerülhettem, és akkor szerencsémre vagy véletlenül a Sebes helyett a Bukovi Márton lett a szövetségi kapitány, és az egyik feltétele, hogy vállalja, hogy engem azonnali hatállyal mentesítenek a határozat alól.
· A Sebes vajon miért nem segítette Önt?
· Hadd ne!

· Az az érdekes, hogy mindenki olyan hálálkodva beszél róla. 

· Vannak, akik hálával kötelesek beszélni róla, nekem nincs rá okom. Hogy két évig nem kerülhettem a válogatottba, az az ő műve volt. 
· Gyula, az hogy az 52-53-as eredményei után kivonták a forgalomból?

· De hát ott volt még az 54-es világbajnokság.

· Egy sztárral megtehették ezt?!
· Erre mondták a játékostársaim, hogy milyen óriási mázlim van, hogy ugye azokban az években, ezt nem én mondom, persze nem mintha nem esne jól, hogy: „Te azért vagy itt ma élve, mert a világ legjobb kapusa vagy.” Nem mertek hozzám nyúlni, mert féltek attól, hogy ez óriási nemzetközi felháborodást váltott volna ki. Meg azt is mondták: „Hogyha pap lettél volna, már biztos nem lett volna plébániád.” Jókat mulatok most ezeken a dolgokon, de hát akkor ezt úgy végigélni családdal, ami katasztrófa volt. Ugye miután én aláírtam egy nyilatkozatot, hogy mindarról, ami ott történik, amiről beszélünk, nem szólok senkinek, még a családomnak sem. 
· A család érdekében sem mondhatta volna el, mert akkor meg a családját is meghurcolták volna.

· Hát két kislányom volt, akik általános iskolába jártak… Borzasztó volt, főleg, hogy nem beszélhettem erről. Először 1989-ben mertem erről beszélni a lányaimnak.
· Magyarul 54-től 89-ig élt egy ilyen nyomás alatt, és közben élte az életét, sikereket ért el…

· Van egy papírom a Történeti Hivataltól, ahonnan az anyagomnak csak az egyharmadát kaptam meg, a többi az mind titkosítva van, és feltételezem, hogy miután négy ügynök jelentett rólam rendszeresen abból egy polgári nevet nem közöltek. A másik háromét tudom, mert megkaptam a hivataltól. 
· Az nem esetleg egy focista társa volt?

· Nem tudom, de valószínű olyan személy lehetett, aki akkor amikor még ez az esemény zajlott, tehát a hivatal meg minden, még életben volt, és nem akarták közölni a nevét. A másik három, az meghalt. Az egyik többek között egy olyan gyerek volt, akiknek mi a szüleivel mi összejártunk. Újpesten laktak, ez a gyerek akkor még gimnáziumba járt, és beszervezték és azt volt a feladata, hogy rólam küldjön jelentéseket, mert az ÁVH tudta, hogy mi, mint két család összejárunk. Ez a gyerek viszonylag fiatalon meghalt. Az az érzésem, hogy nem tudta túlélni a múltját. Ez valami borzalmas.
· Ilyen presszió, ilyen nyomás alatt hogyan tudott ilyen nagyszerű eredményeket elérni. Hogy tudta ezt a két életet különválasztani?
· Óriási dafke volt bennem, óriási elszántság, ha belepusztulok, akkor is, és ezt végig tudtam csinálni. Egy szerencsém volt, hogy nem Budapesten játszottam, hanem Tatabányán, mert én olyan szeretetet, olyan megértést soha az életemben sehol nem kaptam, mint Tatabányán hat vagy hét éven keresztül. Ugye én gyerekkoromban Tatabányáéra jártam iskolai szünetekben nyaralni, mert édesanyám szülei éltek ott, illetve Felsőgallán. 
· Gyula, hogy érte meg 56-ot?

· Lent voltunk a tatai edzőtáborban, és készültünk az osztrákok elleni mérkőzésre, és kedden mondták a csapatból, hogy - persze azt tudta mindenki, hogy nálam a rádió a Szabad Európára van állítva, úgyhogy csak a gombot kellett benyomni és kész. Ahhoz nem volt szabad hozzányúlni.  -, tehát mondták, hogy: „Mi tudjuk, hogy Te be tudod fogni.” , rögtön leültem és persze hogy befogtam Szabad Európát, és onnan hallottuk végig az eseményeket. Hallottuk, hogy a belügyminiszter megtiltotta a felvonulást, s aztán délután kettőkor engedélyt adott a felvonulásra, majd háromkor elkezdődött a felvonulás és százezrek mentek ki az utcára. Egyenes adásban közvetítette a rádió, a rádiónál történt eseményeket. Tehát mi ott lent Tatán, elzárva a világtól, mindent tudtunk a Szabad Európa Rádióból. Ugyanez volt másnap, szerdán, de ugyanúgy edzettünk, mintha lenne vasárnapi mérkőzés, de tudtuk, hogy nem kerül rá a sor. Csütörtökön reggel letelefonáltak valahonnan, nem tudom, honnan, de a Fros Karcsi bácsi volt velünk, mert akkor már a vezetők eltűntek, felszívódta. A Sós Károly volt ott, összehívott bennünket a reggeli után, és közölte, hogy most kapta a telefonértesítést, hogy vasárnap a mérkőzés elmarad. Közölte azt is, hogy haza lehetne menni csak nincs mivel, ugye, mert nem járt semmi, a közlekedés megbénult teljesen. Nem tudom, a táborparancsnok-vezető, vagy valaki kitalálták, hogy Győrből kellene vonatot rendelni. Felhívtuk a Győri MÁV-ot, és készséggel mondták, hogy azonnal indítanak egy szerelvényt, és Győrből Tatán állt meg a szerelvény. A mozdonyvezetőnk leszállt, s miközben mi elhelyezkedtünk, egyébként két vagon volt, tehát nem volt egy normális vonat, elmesélte, hogy mi van Budapesten, és az is lehet, hogy nem is tudunk bemenni. 
· Ez már 27-28-án lehetett?

· Nem az csütörtökön volt, 23-24-én, tehát akkor még forró volt a helyzet. Ezzel a vonattal mentünk, mentünk és be tudtunk jutni Kelenföldig, de ott aztán állj volt, ott ki kellett szállni. Aztán elindultunk a Bartók Béla úton gyalog be a város felé. Akkor még a szovjet tankok bizonyos időközönként, tíz-tizenöt percenként végigrohanták a Bartók Béla utat, és ahol mozogtak odalőttek. Mi megjelentünk a Kelenföldi pályaudvarról jőve a Bartók Béla úton, és egy csoportban mentünk az utca közepén. Az emberek kint voltak, óriási taps, hát én ilyet nem éltem át csak akkor, pedig hát sok mindent megéltünk ebben a játékban, de amit ott, az felemelő volt. Végig a Gellért Szállóig, de ha jött tank, akkor az első kapualjba be kellett rohanni, mert szétlőttek volna minket. Én a körtérnél leszálltam, mert én ott laktam a Serleg utcában, tehát gyalog haza tudtam menni. Az Öcsi, a Kocsis Sanyi, a Czibor meg még egy-ketten a Ferenc József hídon, a Szabadság hídon mentek keresztül. Na most Budán még oroszok voltak, Pesten viszont a forradalmárok, s lőtték egymást állandóan. Egy ilyen fegyverszünetben fölmentek a hídra, és elindultak pest felé a hídon. Nem sokáig mentek, mert elölről és hátulról kapták a sorozatot. Akkor hason csúszva mentek, és középtől már lefelé kellett menjenek, és kiabáltak a forradalmároknak, hogy: „Itt van az Öcsi, meg a Sanyi, meg a…!” Akkor már a forradalmárok nem lőttek, de az oroszok igen. Így jutottak gyalog haza. A körtéren 24-én megalakult egy fegyveres csoport főleg középiskolásokból és egyetemistákból. Csütörtökön az esti órákban, már szürkület volt, megjelent a Serleg utca alsó végén egy ilyen harmincfős csoport fegyverekkel, géppuskával, géppisztollyal, puskával, és mentek föl a Gellérthegy felé, mert a Serleg utcának a végén a Gellérthegyre menet egy lépcsősor ment fel. Az oroszok szürkülettől az éjszakai órákban az egész Gellérthegyet körben lebiztosították, mert fönt a Várban, a pincékben óriási fegyverraktár volt. Na most jöttek ezek a gyerekek, mi a lépcső alsó részén laktunk, és beláttam az utca kezdetét és az egész Gellérthegyet, mert egy kis erkélyünk volt. Valamiért kinéztem, és láttam, hogy jön ez a csoport fegyverekkel, én sem tudtam, hogy a Gellérthegy körül van biztosítva szovjet katonákkal, jöttek fölfelé és elérkeztek talán az utca közepére, amikor fönt, a lépcső felső részéről, ahol már a szovjet katonák voltak, elkezdték lőni ezeket a gyerekeket. Nyomlövedékek is voltak, amik világítottak, óriási párbaj kezdődött. Mondanom sem kell, hogy ezek a gyerekek, hason csúszva aztán lementek Serleg utcából és elmentek, akkor még nem tudtam, hogy hova. Másnap ugyanebben az időben újrajöttek, és akkor már az előző esti tapasztalat alapján nem feltűnően, hanem a kerítés mellett meg sokszor kúszva jöttek fölfelé, és jutottak el egészen a lépcső aljáig. Ott is lövöldözés volt, aztán volt ilyen fegyverszünet, és akkor kiszóltam nekik, hogy: „Ott van a kapu, gyertek be!” Bejöttek a lakásba vagy harmincan és beszélgettünk. Kérdeztem, hogy honnan jöttek, mondták, hogy a körtérről, hogy rendszeresen ott vannak, hogy ők meg fogják ismételni újra és újra a támadást, és mondtam neki, hogy: „Miért kell ehhez a fegyvereket oda-vissza cipelni? Miért, mit csináljanak vele? Mondom,: „Nekem van egy kétemeletes pincém, és oda lerakhatjátok mindazt, ami van.” Lerakták és másnap jöttek, kivették a fegyvereket és megpróbálták bevenni, de nem sikerült, hát persze, géppuskákkal, meg mindennel védték a Gellérthegyet.
· Gyula, tevékenyen élte végig az eseményeket?

· Végig, persze, de úgy éltem végig, hogy mindig jöttek, vitték a fegyvert, aztán hozták vissza. November 5-én fölhívtak a Honvédelmi Minisztérium Politikai Főcsoportfőnökségéről, és egy százados, akit én jól ismertem, mert járt a mérkőzésekre, közölte, hogy azonnal jön egy kis teherautóval és elviszi a fegyvereket a pincéből.
· Kitől kaptak fülest?

· Műig nem értem, nem tudom, de még feltételezni sem tudom, hogy ki lehetett az illető, de hogy tudták, azt az bizonyította, hogy jöttek tényleg egy óra múlva, és cipelték ki a fegyvereket.
· Ennek megint mi lett a következménye?

· Semmi. A Nógrádi, aki a HM vezetője volt tulajdonképpen, nem mondom, azt hogy szeretett, mert ez nem igaz, de tisztelte bennem a tulajdonságaimat. November 4-én, mikro a szovjet csapatok visszajöttek, már aznap tudták a HM-ben, hogy fegyverraktár van nálam. Ha, mondjuk nem a Nógrádi, hanem valaki más lett volna, akkor nekem annyi. Az embereket felakasztották Magyarországon, ha fegyvert rejtegetett. Az egy világesemény lett volna, ha ebből ügyet csinálnak bárhol, de nem csináltak. Itt még titkosítás sem nagyon kellett.
· Annyira biztonságban érezte magát a hatalom az oroszok árnyékában.

· Mint ma. Tegnap leültem és megnéztem a parlamenti közvetítést, hát komolyan mondom, az az önteltség, az a pökhendiség, az az undor meg az unalom, amely kiül az arcukra, a gonoszság. De hadd fejezzem be, kijött a százados és közölte, hogy jöttek a fegyverekért és hordták fel a pincéből. Én egyébként nem is tudtam, hogy annyi fegyver van, mert volt olyan gyerek, akinek volt géppisztolya, egy csomó kézigránátja, volt pisztolya. Ez lett a befejezése, nyilván az életrajzomba be volt jegyezve. Én emlékszem arra is, hogy a VOLÁN-nál, aminek ugye tizennyolc évig elnöke voltam, a nyolcvanas évek elején behívtak a személyzeti osztályára, ami közismert feladatokat látott el egy cégnél, s elém tették  a rólam alkotott véleményt, hogy itt írjam alá. „Elolvashatom?”- kérdeztem, „Nyugodtan”. Olvastam és halálra dicsértek, hogy milyen jó a munkám meg a stílusom, és alul volt egy négy-öt sor, ami úgy kezdődött, hogy: „Viszont a vezetőkkel nincs jó kapcsolata, politikailag megbízhatatlan, nem szereti a kommunizmust, és ebből nem csinál titkot.” 
· Annyit kérdeznék még, hogy 62 októberében volt az utolsó mérkőzése, amikor a jugoszláv-magyar mérkőzésen pályára lépett utoljára.

· Akkor hadd fűzzek ehhez még két-három mondatot, én Lengyelországban voltam, Katowicében, ahol volt egy Tatabányán megalakított egy magyar-lengyel közös vállalat. Ez a lengyel város bányászváros, meg Tatabánya is bányászváros, és ebben a vonatkozásban létesítették ezt a meddőhányó értékesítési vállalatot. Ugye 1962 nyarán, amikor én abbahagytam a labdarúgást, behívott a Gál vezérigazgató, hogy most milyen terveim vannak? Mondom: „Tervem nincs!”, mert tényleg váratlan volt a bejelentésem, de megvolt rá az okom, de borzasztó nagy hibát követtem el! Én föl akartam 62-ben Tatabányáról a Ferencvároshoz, és minden el volt intézve. A Tatabánya úri módon állt a kérdéshez, semmiféle feltételt nem szabott az eltávozásomhoz, a Ferencvárosnál meg vártak. Kimentünk Chilébe a világbajnokságra, játszottunk a csehszlovákok ellen a négy közé jutásért, és egy Latisev nevű szovjet játékvezető vezetésével a csehszlovák csapat 1:0-ra megnyerte a mérkőzést, de úgy csalt a játékvezető, hogy én életemben így csalni játékvezetőt még nem láttam. A lényeg az, hogy jött a mérkőzés után a közös vacsora, síri csendben, borzasztó rossz volt a hangulat, hát szerettünk volna a döntőig eljutni. Ha nem ez a Latisev vezeti a meccset, akkor mi döntősök vagyunk! Odajön hozzám a Barcs Sándor, az MLSZ akkori elnöke, és átadott egy levelet, leragasztott borítékban, Most ha mi nyerünk, akkor valószínű, hogy ezt a levelet nem kapom meg, de miután vesztettünk, az idő és a helyzet alkalmas volt arra, hogy a levélben közölt dolgokat elolvashatom, ami úgy szólt, hogy az OTSH és a Labdarúgó Szövetség elnöksége nem járul hozzá a fővárosban történő átigazolásomhoz. Ahogy én ezt elolvastam, abban a pillanatban felálltam, elnézést kértem és megköszöntem, hogy eddig szerepelhettem a válogatott csapatban, de mától kezdve befejeztem a labdarúgást. Ez egy őrültség volt egyébként. Az eredeti elképzelésem az volt, hogy feljövök a Ferencvárosba egy új környezetben egy új helyzetben kapok némi lökést, és ha bírom, a következő világbajnokságig játszom. 
· Elege volt már nagyon ebből az egészből?

· Elegem volt, mert nem volt jellemző rám ez az idegállapot, de ott összeomlott bennem egy világ, mert olyan szépen elképzeltem, hogy én most harminchetedik életévemben vagyok, ha én el tudok menni a Ferencvárosba, ahol engem szívesen fogadtak, és még négy évig tudok játszani a következő világbajnokságig, akkor talán el tudom érni a századik válogatottságot! De hogy én nem szerepelhettem 54-től 56-ig a válogatottban, és több mint harminc mérkőzésem kimaradt, hogy most 62-ben abbahagyom és a 66-os VB-ig, ha hozom magam, akkor újabb húsz válogatott mérkőzés jött volna, de ez e lehetőség kiesett. Tehát összeomlott bennem minden. Akkor még a Baróti azt mondja nekem, hogy: „Remélem, hogy hazafelé, Bécsben még van egy válogatott mérkőzés, s remélem, hogy azt még elvállalod!” Én meg azt mondtam, hogy az lesz az utolsó mérkőzés. Bécsben játszottunk és nyertünk 1:0-ra, sok gólt nem rúgtunk, de nem is kaptunk, ez volt a lényeg. 
· Fontos megjegyeznünk, hogy akkor a sport mást jelentett ennek az országnak, talán az egyetlen öröme volt.
· A magyarság öröme volt, és nem csak határon belül, hanem kívül is. Én mindig azt mondtam és vallom ma is, hogy azokat az éveket figyelembe véve, tehát a gazdasági, a politikai, a társadalmi, a nemzetközi helyzetet figyelembe véve, Magyarországon ez a csapat volt az egyetlen kitörési lehetőség, ahol az emberek szabadon énekelhették a Himnuszt, ahol kiabálhatták, hogy hajrá Magyarország, ahol lehetett egy kicsit színezni ezt a lelkesedést a rendszer utálatával, és ennek óriási jelentősége volt, hogy most ezeknek megmutatjuk, hogy mi vagyunk a világ legjobbjai. Nem azt mondták az emberek tizenöt millióan, hogy a világ legjobb csapata, hanem azt, hogy mi vagyunk a világ legjobbjai. Ugye milyen óriási különbség van a kettő között, hogy mi tizenöt millióan vagyunk a világ legjobbjai., és ez milliókat éltetett vasárnapról vasárnapra. Borzasztóan féltünk hazajönni Svájcból a kudarc után. Én a számon ki nem ejtettem még, hogy másodikak lettünk, én mindig azt mondom, hogy elvesztettük a világbajnoki címet. Ha az meglett volna, akkor az emberek továbbra is ki élhették volna lelkileg azokat az eseményeket és az eredményeket.
· Igen, azok az eredmények kárpótlás volt az emberek számára, szinte ajándék az élettől. A Rákosi-korszakban mindaz, ami körülvette őket a félelemtől kezdve a szegénységig, a sport elfeledtette velük egy kis időre. 
· Az ÁVH-nál kilencven percre megállt az élet. Nem vallattak, nem vertek, nem gyaláztak senkit, a rabokkal együtt nézték a meccset. Azt hiszem, hogy nemigen fordulhatott elő a világban, hogy ilyen jelentősége lehetett egy sporteseménynek, mint azokban az években a magyar labdarúgás. Ilyen körülmények között az ember nem érzi magát sztárnak, mert nekem az az öröm, ha más örül. Nincs szebb érzés az ember életében, mint adni emberek millióinak. Nem akarom én ezt eltúlozni, de ha megyek az utcán, és bemegyek valahova üzletbe, a férfiak, tízből kilenc azt mondja, hogy: „De örülök, hogy jól van! Jó egészséget!” Az idősebb hölgyek megsimogatnak. Hát ennél szebb nincs. Van nekem a mostani pápától egy köszöntőlevelem, a nyolcvanadik születésnapomra.

· Az egészsége hogy van?

· Most például, ahogy itt ültünk, semmit nem éreztem, kimegyek az utcára, rögtön elkezdi, ez a rekeszizom, ami szabályozza a tüdő munkáját, ez állandóan fáj. Ilyen nyomóérzésem van., ez fáradt bele a tüdőmnek az ötszöri kilukadásba. Az első szívinfarktusnál, ahol megállt a szívem, ez két és fél évvel ezelőtt volt lent Balatonon és egyedül voltam. Én most minden reggel azon imádkozom, hogy a jó Isten tegye lehetővé, hogy legalább jövő nyárig éljek, mert akkor jövő tavasszal megélhetem azt a pillanatot, amit én már 89 óta várok. Ez a húsz év ez egy katasztrófa a magyar történelemben. Meg jelöltek a Prima Primisszima díjra, de ezt úgy tudtam meg, hogy felhívtak néhányan és azt mondták, hogy: „Úgysem mondom meg, csak van egy nagyszerű hírem.” Jött a következő: „Van egy nagyon szép hírem.” Akkor felhívott egy barátom, aki a bizottság elnökét ismeri, és attól kapott egy fülest, azt mondja, hogy: „Neveztek egy díjra. Miért, hát nem tudod” - mondom: „Nem, mert most hallom először.” Most rám járnak a dolgok, mert Szent István-díj, Magyar szabadságért-díj, de nem is tudom, van még egy pár. 
· Gyula, elégedett az életével?

· Nem, nekem 54 mindent elrontott., amit egy ember életében el lehet rontani. Ha futballról esik szó, nekem itt belül a tekervényeimben az 54-es világbajnokság döntője zakatol. Nem tudom elfelejteni, pedig négy és fél évig veretlenek voltunk, kétszer nyertünk Európa-bajnokságot, olimpiai bajnokságot, voltam hétszer vagy nyolcszor világválogatott, tehát amit a sportban el lehetett érni azt egy kivételével.
· És onnantól érzi azt, hogy valami eltört, valaminek vége? 
· Nekem az életem tört ketté azzal a vereséggel. Mi úgy mentünk ki, de én most csak magamról beszélhetek, mert nem tudom, hogy a többiek hogyan élték meg, úgy mentem ki Svájcba, hogy ennek a csapatnak a pályafutásában most következik a megkoronázás. Hát elvesztettük a mérkőzést négy és fél év után szenvedtünk vereséget az önmagában egy borzasztó dolog vereséget szenvedni, mert az ember már úgy hozzászokott, hogy megy minden flottul. 
· És az 58 és a 62?

· Az 58 az egy szerencsétlen dolog volt, kár volt kimennünk, hát Magyarországnak nem volt válogatott csapata, mert az 54-es csapatból a Kocsis, a Puskás, a Czibor kint maradtak, néhányan befejezték a játékot, tehát nem volt aranycsapat, de utánpótlás sem volt, mert 56-ban a teljes ifjúsági válogatott kint maradt Nyugaton. 
·  Olyan mérvű vércsapolás volt 56-ban, hogy nem tudott újra felállni egy jó csapat. 
· El kellett telni 62-ig néhány esztendőnek, amíg az utánpótlás elért egy európai szintet, és 62-ben, az 54-hez hasonlóan csak nem a döntőben, hanem a négy közé jutásért, játékvezetői csalással vesztettük el. 
A beszélgetést készítette Csiffáry Gabriella
